
Scoala din Rafnic nu a fost închisa, dimpotriva, “merge” mai departe
luni, 25 octombrie 2010


{xtypo_quote}Despre situacia ultimilor doi ani a ^colii Generale din Rafnic, s-a scris în repetate rânduri în paginile acestui
ziar. S-a scris _i în croat�..., s-a scris _i în român�... Problemele au r�mas acelea_i.
{/xtypo_quote}



      La fel ca în anul precedent, în pragul începerii noului an _colar, Inspectoratul Judecean Cara_-Severin a oferit elevilor
acestei _coli o ditamai surpriz�: prin hot�rârea Consiliului de Administracie din 23. 07. 2010, ^coala cu clasele I-VIII Rafnic a
fost transformat� în ^coala cu clasele I-IV Rafnic, urmând ca ciclul gimnazial s� se desf�_oare la ^coala din Lupac. Dar, s� ne
încelegem - &bdquo;surprizele&rdquo; au fost administrate _i altor _coli din judec. Datorit� planului de comasare a _colilor
derulat de Ministerul Educaciei _i Cercet�rii, prin care se dore_te, printre altele, rentabilizarea (economic�) a înv�c�mântului,
mulci elevi sunt nevoici s� învece în localit�cile adiacente. Formula de calcul este simpl�: cu cât mai pucine _coli active, cu atât
mai pucini profesori de pl�tit din bugetul statului! ^coala General� Rafnic, dac� se ia în considerare efectivul redus de elevi,
nu ar trebui s� fac� excepcie de la regul�. În cazul acestei _coli, îns�, Inspectoratul trebuia s� cin� cont de un mic am�nunt,
deosebit de important pentru comunitatea noastr� croat�: la aceast� _coal�, forma de înv�c�mânt este bilingv�. Asta înseamn� c�, pe
lâng� limba român�, predarea anumitor materii se face _i în limba croat�. La _coala din Lupac, unde s-a dorit str�mutarea
ciclului gimnazial din Rafnic, aceast� form� de înv�c�mânt nu exist�. Odat� ce copiii ar fi ajuns pe b�ncile acelei _coli, ar fi pierdut
automat _i dreptul de a înv�ca în limba matern�. Aceasta li s-ar fi predat doar ca materie suplimentar�. Iar dac� tot ar fi f�cut
naveta, cine îi putea opri pe copii s� nu-_i prelungeasc� drumul pân� la Re_ica, în c�utarea unei _coli mai bune, unde limba
croat� nici m�car nu figureaz� pe orar. În felul acesta am fi ajuns noi în_ine s� renunc�m la limba matern� din _coal�. 



         Sincer, nu încelegem cum acest lucru a sc�pat din vederea Consiliului de
Administracie al ISJCS, înainte de a lua aceast� decizie, care a uitat 
cu u_urinc�  _i de revolta p�rincilor elevilor din Rafnic, izbucnit� la 
începutul anului _colar trecut, tocmai datorit� unei hot�râri similare. 
Uimitor este faptul c� aceast� decizie a fost afi_at� la Rafnic, pe 
porcile _colii, cu doar _ase zile înaintea începerii anului _colar. 
Într-o perioad� atât de scurt�, nu e vreme nici m�car s�-ci revii din 
_oc, dar�mite s�-ci mai faci timp pentru a îndrepta cumva lucrurile. 
Astfel, s-a ales calea deja b�t�torit� a protestului. La fel ca în anul 
trecut, elevii au refuzat s� fac� naveta la Lupac. În fiecare zi de 
_coal�, un num�r de dou�zeci _i doi de elevi s-au prezentat la _coala 
f�r&rsquo; de profesori, a_teptând r�bd�tori solucionarea problemei lor. Toate
sperancele lor s-au îndreptat, din nou, spre deputatul Mihai Radan _i 
prof. Gheorghe Iancov care, la fel ca în anul precedent, au mediat între
acciunile de protest ale p�rincilor elevilor _i Inspectorat. În 
perioada de dup� 13 septembrie, dat� la care a început _coala, au avut 
loc o serie de întrevederi între p�rincii elevilor ciclului gimnazial, 
conducerea Uniunii Croacilor din România _i conducerea Inspecto-ratului 
^colar Judecean Cara_-Severin. A fost sesizat _i Ministerul Educaciei _i
Cercet�rii în leg�tur� cu aceast� problem�. Practic, s-au f�cut toate 
demersurile posibile pentru ca _coala, în formatul vechi, s� funccioneze
în continuare. Timpul se scurgea în defavoarea elevilor r�fniceni, iar 
situacia lor parc� se înc�p�câna s� se solucioneze. Câciva dintre 
p�rinci ajung în culmea disper�rii _i ameninc� cu greva foamei.  La o 
ultim� întâlnire desf�_urat� la Rafnic, pre_edintele Uniunii Croacilor, 
Mihai Radan, d� asigur�ri p�rincilor c� &bdquo;în cazul în care 
Inspectoratului ^colar nu va g�si fonduri pentru mencinerea ^colii din 
Rafnic, Uniunea va financa din resurse proprii salariul cadrelor 
didactice necesare pentru fuccionarea ciclului gimnazial&rdquo;.   



     Hot�râtoare a fost, îns�, întâlnirea de la Re_ica din 4 octombrie, la 
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sediul Inspectoratului Judecean, unde s-au reg�sit laolalt� toate 
forcele beligerante implicate. Dup� o ultim� aprig� disput�, se accept� 
(ca o concesie!) ca ciclul gimnazial s� r�mân� la Rafnic, îns�, într-o 
formul� modificat�: deocamdat� vor funcciona doar dou� clase (prin 
fuziunea claselor V-VII _i VI-VIII). Condiciile de funccionare se 
stabilesc printr-un protocol. Semnatarul Adrian Doxan, în calitate de 
Inspector ^colar General î_i d� acordul &bdquo;dac� sunt asigurate condiciile 
pentru predarea în regim bilingv cu cadre didactice calificate, care, 
dac� nu se g�sesc în judecul Cara_-Severin, vor fi asigurate cu  
sprijinul Croaciei, prin mijlocirea domnului deputat Radan Mihai, în 
condiciile legii, cu acoperirea costurilor financiare de c�tre statul 
român, conform costului standard per elev. Diferenca, dac� este cazul, 
va fi asigurat� prin demersurile domnului deputat Radan Mihai. ISJCS va 
solicita prin Ministerul Educaciei, cadre didactice calificate pentru 
predarea în limba croat�, de la statul croat&rdquo;. Cel�lalt semnatar al 
protocolului, deputatul Uniunii Croacilor, Radan Mihai, va sprijini 
&bdquo;realizarea cu concursul statului croat, a urm�toarelor condicii: 
acoperirea cu personal calificat a disciplinelor ce urmeaz� a fi predate
în limba matern� cu personal din  statul croat, cu concursul ISJCS _i a
Ministerului Educacie _i Cercet�rii; acoperirea costurilor financiare, 
reprezentând diferenca între costurile efectiv necesare funccion�rii 
_colii  _i costurile standard per elev, în codiciile convenite 
funccion�rii claselor V-VIII (fiecare clas� de sine st�t�toare) la 
Rafnic&rdquo;.



     Nu ne r�mâne decât s� tragem o singur� concluzie: dac� dialog nu e, 
nimic nu e! Cu siguranc� se g�seau solucii la aceast� problem� cu mult 
înainte de începerea _colii _i nimic din toate acestea nu s-ar fi 
întâmplat dac� Inspectoratul ar fi discutat în prealabil despre 
problemele sau intenciile sale cu cei care puteau g�si cu adev�rat o 
rezolvare.  



     Dar&hellip;e bine _i a_a! Pân� la urm�, copiii, dup� o pauz� de trei 
s�pt�mâni, au (re)început _coala.  



Daniel  Lucacela
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